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Týdeník Církve československé husitské

Nejvlastnější význam kříže 

Psychoterapeut Tomáš Feifer:  
Zájem o duchovní hodnoty u mladých lidí  
je na vzestupu

Ve svých pozdravech jsem se již v minulosti zabýval otázkou mravního úsilí, Ruska a Evropy,  
demokracie, vybíral jsem z rozhovorů K. Čapka s Masarykem a přemýšlel, co z odkazu TGM 
může oslovit i náš současný život. Dnes mi dovolte jen krátce uvést přednášky krátkým 
vstupem, který jsem nechal zpracovat „Shromažďovačem“ informací z internetu, kterému 
v  dnešním světě říkáme umělá inteligence. A  tento „Shromažďovač“ k  tématu Masaryk 
a národní obrození napsal následující: Masaryk sledoval stěžejní postavy českého národního 
obrození. Na jejich myšlenkách a díle demonstruje svůj osobitý pohled na české dějiny. Ve své 
studii „Jan Hus: naše obrození a naše reformace“ zdůrazňoval návaznost snah českého národ-
ního obrození na Husovy ideje a  zasazoval osobnost význačného reformátora do své filo-
zofické koncepce českých dějin. Národní obrození bylo nejen kulturním, ale také politickým 
procesem, který přispěl ke vzniku moderního českého národa a jeho národní identity.  
Tolik tedy uvedl Shromažďovač informací. Jak to na vás působí? Učebnicově? Shrnuje 
podstatné? Přečteme-li si sami alespoň dvě věty uvedeného Masarykova díla, vidíme v něm 
pestrost a propracovanost každého slova. Jak vidí Masaryk Husa a kostnickou událost jeho 
smrti?: „... za pravdu dokonal jeden z nejlepších synů národa... žijeme v přítomnosti, 
žijme ji plně, a proto uvažujme, co kostnická hranice znamená nám dnes, neboť hranice 
ta není ještě rozmetána...“  
Co si odnést pro dnešní den našeho života? Učit se od našich předků, kterým šlo o blaho 
národa, dobro společnosti, o lidi kolem nás. Učit se od národních buditelů, představitelů 
opravných hnutí, od české reformace! Moji milí, mějte se i v tomto čase dobře a nenechte 
si svůj život ničit strachem a úzkostí. Ničím! Život je dar, který jsme dostali, a  tak ho 
využijme k cestě, k práci na zlepšování sebe sama i na pomoci druhým. A pokud by nás 
někdo jakkoli napadl, nezapomeňme na našeho prvního prezidenta, který ve svých 83 letech 
prohlásil: „Kdyby mě někdo osobně napadl, já bych ho snad utloukl cihlou, kdybych ji měl 
ze zdi vyrvat“! David Tonzar, pražský biskup CČSH

Rozhovor s psychoterapeutem Tomášem 
Feiferem o problémech mladých. Hlavním 
tématem nejsou již drogy, ale krize identity 
a zvyšující se nároky společnosti. 
 
Co podle vás patří mezi největší problémy 
současné generace, respektive generace 
mladých lidí? 
Před rozhovorem jste zmiňoval jistou „krizi 
identity“ nebo vlastně obtíží se zařazením se 
do dnešní společnosti, která se jeví jako 
mnohovrstevná s nekonečnou řadou mož-
ností zařazení se. Někdy mám pocit, že 
v dnešním světě je většina těchto možností 
iluzorní. Hodně medializované téma je krize 
pohlavní identity – hlavně mainstreamovými 
médii. Neznám pohnutky a motivaci původců 
těchto kampaní a vlastně nevím, proč se tak 

děje. Nechci zabředávat do politických sou-
vislostí, ale ze svého pohledu vnímám, že to 
na mě mnohdy působí uměle.  
Lidé, kteří se rozhodují, jakou cestou se 
v životě vydají, mají příliš mnoho možností 
a ty nejsou bez rizika. Za všechno se platí  
– minimálně časem, nějakou špatnou zkuše-
ností a dost často i specifickým druhem 
vnitřního zranění, které si potom neseme dál, 
i když později zvolíme jinou cestu. V ko-
nečném důsledku je to volba jako: Buď na to 
mám a cítím se dobře, nebo se cítím 
méněcenným (jiných) z důvodů, které jsou 
úplně nereálné a iluzorní. Rovněž, snažím se 
žít tak, že sám sebe hodnotím podle 
hodnocení druhých lidí. A to je problém, se 
kterým se setkáváme často. Začíná to 
v rodinách, je to implementované od rodičů, 

pokračuje ve školách, ve společnosti. Prů-
vodním znakem je extrémní zranitelnost 
a hypersenzitivita lidí. 
 
Myslíte, že chybí rodinné vzory? 
Ano. Je potřeba ale říct, že dnešní mladí lidé, 
když rodiče jsou třeba třicátníci, čtyřicátníci, 
tak už i jejich rodiče také často nevycházeli 
z žádných vzorů. Je to transgenerační 
záležitost, která souvisí s celkovou změnou ve 
společnosti. Nepamatuji si, že by za mého 
mládí tolik vrstevníků trpělo existenciální 
krizí, pocitem osamocení, zbytečnosti, 
nedostatečnosti, toho, že pro ně na tomhle 
světě není místo. 
 
S tím souvisí i hledání vztahů mladých lidí. 
Myslíte si, že ve vztazích hledají dnes mladí  
něco jiného než dřív? 
Těžko říct. Takové to – hledám vztah, abych 
si užil, abych si vyzkoušel nějaké sexuální 
aktivity, abych si vyzkoušel návykové látky    
– to jsme někde možná v devadesátkách. 
Dnes to tak prostě není. Je prokázané, že 
sexuální aktivita mladých lidí je na nejnižším 
bodě za posledních 30, 40, 50 let. Pít není 
„in“, tvrdé drogy nejsou „in“ a spousta věcí 
odděluje mladého, dospívajícího člověka od 
společnosti. Ale „in“ je být zodpovědný ke 
všemu, být výkonný, vydělávat co nejdříve 
hodně peněz, budovat si životní jistoty, hledat 
si nějaký „jistý“ vztah. Otázkou je, do jaké 
míry je to přirozené pro osmnáctiletého 
člověka. Mně to připadá nepřirozené. Ve své 
podstatě jde o náhradní způsoby hledání 
vztahu k sobě samému. 
 
Co se týče drog, média nyní publikovala, že 
na vzestupu jsou psychofarmaka, dokonce se 
šíří na černém trhu více než tvrdé drogy… 
Pod pojmem psychofarmaka chápeme pri-
márně antidepresiva. Ptáte se mě však zřejmě 
na jiné druhy léčiv – anxiolytika, hypnotika 
a podobné léky používané na dočasné snížení 
stavu úzkosti. Tato byla dostupná a žádaná 
vždy. Generace mých rodičů a jejich rodičů 
měla tyto léky doma běžně (klasicky třeba 
Algena), ale nebyla tak zneužívána, přestože 
byla dostupná. Xanax, Neurol, léky na spaní, 
to jsou léky, které nezřídka hojně předepisují 
i praktičtí lékaři a také se s nimi čile ob-
choduje na černém trhu. Dnes jsou vnímány 
vlastně jako únik z reality. A nejenom 
mladými. Málo známá je například skuteč-
nost, že obrovské procento seniorů je 
závislých na těchto lécích a vlastně už bez 
nich nedokáží fungovat. 
Psychofarmaka tedy mají svůj nezastupitelný 
význam; posunula celou medicínu a psychiat-
rii do úplně jiné roviny, než byla před padesáti 
lety. Často ale říkám – a zase je to můj názor 
– že psychiatrická farmakoterapie, která není 
doprovázena psychoterapií, je velmi často 
neúčinná. Potlačuje následky, zmírňuje 
symptomy, ale neřeší příčiny. 
 
Jsme na farní půdě CČSH Praha 8 - Karlín. 
Jaký je podle vás vztah mladých k duchovním 
hodnotám? Myslíte si, že přibývá zájem? 

Dokončení na str. 3

Mládí  
Mládí má denně reprízu.  

Touží po rychlém úspěchu,  
nepřemýšlí tolik o čase.  

Čas má za Tichý oceán, za rozlitou louži. 
Divadelní scéna se mu zdá malá,  

poněkud přízemní, zápletka krátká, 
světla na forbíně je málo. 
S ničím si neláme hlavu.  

Snad proto je unášeno jarním povětřím. 
Energii nemá nazbyt, přesto jí příliš nešetří. 

S klidem Angličana vytáčí ciferník, 
jako mladý Domènech Salvádor Dalí. 

Až jednou zjistí, že písek je fuč, 
že se mraky rozplynuly 

a že pero písečné bouře už natažené není.  
Ivan Fontana 

Z pozdravu pražského biskupa naší církve 
na letošním březnovém setkání ve Sněmovně parlamentu

Hebrejští lidé rozpoznávali, že si je Bůh vybral právě proto, že byli nejmenší. A to, co je 
v hebrejském Písmu jedinečné, je, že „malým“ se zde vychází vstříc s empatií a soucitem. 
Setkáváme se tu s empatií vůči těm, kteří padli za oběť moci a násilí. Židé byli vždycky oběťmi; 
nikdy nebyli vítězi, podobně jako Češi, většinou byli někým poraženi. Biblicky řečeno, toto je 
výhoda, nikoli nevýhoda. To vám dá něco, čemu říkám privilegovaná perspektiva pro čtení 
evangelia: čtete totiž historii ne z pozice moci, ale z pozice bezmocnosti. 
V našem jazyce je pro to výraz, totiž cesta kříže. Stala se však z toho tak sentimentální záležitost, 
že už to vůbec v žádném socio-politickém kontextu nechápeme. Není žádného způsobu, jak se dívat 
na Ježíše na kříži, aniž byste rozpoznali, že on se identifikuje s oběťmi historie. On sám se stává tím 
vyvrženým, tím vyhnaným. Toto téma však začíná již v knize Genesis. Dovolte mi uvést pár 
příkladů. Když trochu čtete Písmo, zjistíte po chvíli, že manželky velkých patriarchů, jako například 
Abraháma, Jákoba a dalších, jsou vždycky neplodné, nemohou mít děti. Řeknete si: měli snad 

Dokončení na str. 2
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Nad Písmem

Hosanna Synu Davidovu! Požehnaný, který přichází ve jménu Páně! 
Král izraelský! Hosanna na výsostech! (Matouš 21,9) 
 
První čtení: Izajáš 45,21-25 
Tužby postní: 
2. Abychom Boží království a jeho spravedlnost hledali, modleme se 
k Hospodinu. 
3. Abychom svých hříchů litovali a své bližní nesoudili, modleme se 
k Hospodinu. 
Modlitba před čtením ze sv. Písem: 
Bože Vykupiteli, děkujeme ti, že v tajemství utrpení svého Syna jsi nabídl všem 
lidem spásu a věčný život. Shromáždi si nás kolem Kristova kříže a uchovej pro 
den vzkříšení! Svým svatým Duchem nás osviť, ať slyšíme slova Ježíše Krista, 
našeho Pána. Amen. 
Druhé čtení: Filipským 2,5-11 
Evangelium (Pašije): Marek 14,1-15,47 
Verše k obětování: Žalm 22,28-29 
Verš k požehnání: Marek 14,36 
Modlitba k požehnání: 
Bože Vykupiteli, náš hlad po smyslu života jsi utišil duchovním pokrmem 
a nápojem. Posiluj naši víru, abychom skrze smrt a vzkříšení tvého Syna dospěli 
do plnosti spásy! Prosíme o to ve jménu Ježíše Krista, našeho Pána. Amen. 
Vhodné písně: 239, 240, 322, 326, 201

Máme před Velikonocemi, Ježíš se pomalu, ale jistě 
blíží ke své kalvárii a žena, která je s ním a jeho přáteli 
v místnosti, mu vylije na hlavu nard – vzácný olej – ve 
velikém množství. Všichni jsou pobouřeni. Taková 
ztráta. Taková škoda. „Ona učinila, co měla. Už napřed 
pomazala mé tělo k pohřbu,“ říká Ježíš zdánlivě 
nesrozumitelně. 
Ježíš ví, že je na sklonku svých dní. A nikdo z ostatních 
neví ani to, kdo sedí uprostřed nich, ani to, jak Ježíš 
zemře, ani to, jak to dopadne dál. Kdyby jen věděli… 
Nevěděli, my už víme. Kdybychom my často víc než  
jen věděli.  
Znala jsem rodinu, měli devatenáctiletou dceru, byla na 
vdávání a taky se vdávat chtěla. Vymyslela si šaty a kde 
by chtěla hostinu a tak, a rodiče, oba v podstatě prima, 
nesouhlasili – že to je moc drahé a že si má koupit 
levnější šaty. Psal se rok 1988. Byli oba v zemědělství, 
chodili k nám do kostela, ještě to nebylo celé vyřešeno, 
dohadovali se. Dcera mudrovala, rodiče mudrovali 
a jednou ráno mně volá předsedkyně rady starších, že 
děvče je po smrti. Spadla mně brada. Byla prodavačkou 
v samoobsluze, seděla za kasou, najednou sklonila hlavu 
a byla tatam. Praskla jí nějaká žilka v hlavě. A ti rodiče ji 
pochovali v těch šatech, o které se handrkovali, a zlomilo 
je to. Úplně je to zlomilo. Jediná dcera, jediné dítě. 
To není nepodobné tomu, co jsme slyšeli: „Mne však 
nemáte stále.“ A ani mít nebudete, dalo by se dodat. 
Je pro nás před Velikonocemi ve vrcholu postu takové 
hluboké ponaučení, co ten Ježíš říká:„Vždyť chudé máte 

stále kolem sebe a kdykoli chcete, můžete jim činit 
dobře. Mne však nemáte stále.“  
To je slovo do pranice. 
Totiž je to o hodnotě lidského života. Každého lidského 
života. Budeme s Kristem v Getsemanské zahradě, 
budeme s ním procházet Velkým pátkem, budeme zajati 
tmou, která předchází před tichou sobotou a Vzkříšením. 
V Řecku se dodnes mladí muži nechávají přibít na kříž, 
aby pocítili Ježíšovu bolest. Samozřejmě, že jsou 
připevněni tak, aby váha jejich těla nespočívala na 
hřebech. Ale je to jejich zvyk, jak vstoupit do Kristovy 
situace. 
Každý má svůj kříž, říká se. Každý nese své břemeno 
bolesti, která se zdá zpočátku nesnesitelná. Vždyť každý 
z nás je obklopen někým, kdo se mu zdá nenahraditelný. 
Ježíš byl nenahraditelný. A je. 
A to je dobře, že je, nikoli, že jen byl. Protože 
nevstupujeme do Velikonoc s Ježíšem pohřbeným, 
vstupujeme do nich s Ježíšem zmrtvýchvstalým právě 
proto, abychom osvobozeni jeho Duchem viděli ve 
svých bližních bytosti, na kterých se nešetří. Nemluvím 
teď o svatebních šatech, mluvím o energii, kterou si 
můžeme vzájemně dávat tím, že se vnímáme, že si 
nasloucháme, že si jdeme vzájemně naproti v tom, co je 
pro toho druhého důležité. Jak chcete, aby druzí jednali 
s vámi, tak vy ve všem jednejte s nimi. Neslyšeli jsme 
to někde?  
Vylévejme nard své lidskosti a neškudleme s ním. Amen. 

Marta Silná

Bože, Otče náš, přišel náš čas, kdy bychom se chtěli podílet na Kristově bolesti. 
 Na jeho osamělosti, na jeho minutí se se světem. Svět se minul se svým Spasitelem v očekávání jiného. 
Ale Spasitel Jeruzalém neobešel. Vstoupil do Jeruzaléma, vstoupil do děje, na jehož konci byla Golgota. 

Jsme před Velkým pátkem. Ne za ním. Pod Golgotou se zatím zastavme a bděme s Pánem,  
který prošel palmovou slávou do zatemnění nad křížem. Amen.

Z kazatelského plánu
Šestá neděle postní

Pomazání v Betánii Mk 14,1-10

Jan Zlatoústý jako jeden z prvních zdůrazňoval  
výchovu dětí a mládeže  
Připomeňme, že před 820 lety byly ostatky biskupa Jana Zlatoústého převezeny z   apoštolského kostela 
v Konstantinopoli do Říma do původní konstantinovské baziliky sv. Petra a dnes spočívají v kapli kanovnického chóru 
nynější baziliky. Liturgická památka světce se slaví 13. září. 
Význam Jana Zlatoústého pro dnešek vyzdvihl papež Benedikt XVI. při generální audienci, na náměstí sv. Petra v září 
v roce 2007: „Zlatoústý pochopil, že nestačí dávat almužny a čas od času pomáhat chudým, ale že je nutné vytvořit 
novou strukturu, nový model společnosti; model založený na perspektivě Nového zákona. Rodící se Církev zjevuje 
novou společnost. Jan Zlatoústý se tak stává skutečně jedním z velkých Otců sociálního učení Církve: Starobylou 
řeckou ideu tzv. „polis“ je třeba nahradit novou ideou obce, inspirované křesťanskou vírou.“  
Tato slova uvedl do kontextu se vzděláváním dětí a  mládeže arcibiskup František Tomášek, který byl zároveň 
pedagogickým teoretikem. Ve své knize z roku 1947 „Pedagogika - Úvod do pedagogické praxe“ napsal: „Již Platon 
tvrdil, že není nic božštějšího nad výchovu a nepatrné jsou všechny veřejné záležitosti proti péči o mládež.“ Podle 
Tomáška měl na zřeteli pozemské cíle výchovy, příkladem jsou jeho další slova: „Oč dalekosáhlejší má význam 
výchova křesťanská, která směřuje nejen k  pozemskému blahu svěřenců.“ Nato cituje Jana Zlatoústého: 
„Nepřestávám vás napomínat, prosit a zapřísahat: Dejte svým dětem především dobrou výchovu!“ 

Jan Zlatoústý patří mezi nej-
plodnější církevní otce. Dochovaly 
se nám jeho traktáty, více než 700 
autentických homilií, komentáře 
Matouše a  Pavla (listy Římanům, 
Korinťanům, Efesanům a  Židům) 
a  241 dopisů. Jan Zlatoústý pe-
čoval o  to, aby svými spisy 
doprovázel integrální rozvoj osoby 
v  dimenzi fyzické, intelektuální 
i  náboženské. Různé fáze zrání 
přirovnává k  různým mořím ne-
smírného oceánu: Prvním takovým 
mořem je dětství (Homilie 81,5 
k Matoušovu evangeliu)… Po dětství 
následuje moře dospívání, kde 
vanou silné větry, protože v  nás 
roste žádostivost (Homilie 81,5 
k Matoušovu evangeliu). 
Slova Jana Zlatoústého, jak je pa-
trné, zůstávají stále platná, dodnes 
upozorňující na předávání křes-
ťanského poznání pro náš praktický 
život v rodině a společnosti.  

Mirko Radušević

nějaký problém s vodou nebo co? Pak se to opět stane s Alžbětou v Novém 
zákoně. Setkáváme se tu se silnou metaforou. Vždycky je tady naše 
neschopnost, do které vstupuje Boží schopnost… Bůh si vždycky vybírá 
zapomenutého nebo zavrženého syna. Nikdy to není ten, který je populární, 
nebo ten, od kterého se to očekává. Samuel přichází a hledá, koho by měl 
pomazat na nového izraelského krále. A Jišaj se tam vytasí se všemi svými 
sedmi syny, zvláště pak s tím nejstarším a nejsilnějším; ale Samuel mu říká:  
„A nemáš ještě náhodou jednoho syna?“ Ten odpoví: „No jo, no jo, ale to je 
David a ten tady teď není, ten se stará o ovce, není důležitý.“ Samuel jen řekne: 
„Přiveďte ho.“ A okamžitě ho pomaže na krále Izraele. Je to téma tak 
konzistentní a tak trvalé, že je tu vždy v samém centru zájmu. Bůh si nikdy 
nevybírá bohaté, ale vždy chudé. Bůh si nikdy nevybírá utlačovatele, ale 
utlačované. Řekněme to jinak: Bůh je pokaždé na straně bolesti. Tam, kde je 
bolest, tam bude Bůh. Co ale je na většině našich válek smutné, bolest je na 
každé straně. Jsem si jistý, že Bůh byl s těmi ubohými německými kluky, 
s těmi, kteří nevěděli, co dělají. A pravděpodobně byl i s těmi ubohými 
americkými kluky, kteří sem byli posláni, aby ty ubohé německé kluky zabili. 
To nás velice vyvádí z rovnováhy, protože všichni bychom chtěli říci: Gott 
mit uns – Bůh s námi. Bůh je na naší straně; a najednou ho máme na obou 
stranách a hlavně na straně těch, kteří nejvíce trpí… 
Jsem rád, že mohu přednášet u františkánů, v mé vlastní komunitě, kde máme 
františkánský kříž. Ten kříž je kopií onoho kříže, před kterým se svatý 
František obrátil. A bylo to, jako kdyby tento ubohý nahý Kristus ze svého 
kříže sestoupil a identifikoval se s jeho duší. Ale tohle sjednocení, 
identifikace, nenastane, jestliže jste v pozici moci. Jsou to jenom ti malí, 
trpící, kteří se s tímhle obrazem Boha identifikuji a paradoxně s tím samým 
pak nalézají naprosto jiný druh moci. Nedělá to z nich mučedníky, ani je to 
nevede, aby po mučednictví toužili, ale dává vám to hluboký smysl toho, 
co jste, a vede vás to k tomu, na čem opravdu záleží. Vlastně to úplně 
předefinuje samotnou podstatu moci. 
Větší část historie náboženství je paralelní k historii násilí. Stává se z něj 
posvátné násilí, je to tak, že naše násilí je „dobré násilí“, protože to děláme 
pro Boha. Toto Ježíš staví úplně na hlavu tím, že odmítá na násilí reagovat 
jiným násilím. Červenou čárou dějin je to, čemu se říká výkupné násilí, jako 
kdyby násilí mělo nějaké problémy vyřešit. V logice: když vy mě nenávidíte, 
dáváte mi právo vás nenávidět též – a to by pak mělo celou situaci zlepšit… 
Je to příběh skoro každého amerického filmu. Vždycky jsou tam ti zlí hoši, 
potom přijede John Wayne, pozabíjí je a pak jsme z toho celí šťastní. 
Neuvědomujeme si, že když John ty špatné lidi zabil, sám se též stal špatným 
člověkem. Ale upřímně řečeno, k tomu, abyste toto nahlédli, je třeba jisté 
duchovní zralosti. U lidí, kteří zabíjejí a stále hledají promyšlenější způsob, jak 
zabíjet, je tu morální ekvivalence; a tak Ježíš ten morální ekvivalent změnil. On 
je nechal, aby ho ukřižovali, aniž by je sám chtěl na oplátku křižovat. Tak 
v samém začátku křesťanského náboženství stojí takový zlom v chodu příběhu. 
Pro naši psychiku a pro naše chápání v souvislosti se vším, co předcházelo, je 
to naprostý šok. On dokonce říkal: „Odpusť jim, neboť oni nevědí, co činí.“ 
Většina lidí opravdu neví, co dělá. Carl Jung říkal, že 95 % lidí žije 95 % 
svých životů na základě svého nevědomí a celá cesta modlitby je vlastně 
pohyb od nevědomí k vědomí. Právě Ježíš celý ten příběh výkupného násilí 
proměňuje v příběh výkupného utrpení. Namísto, abych to těm, kteří mi zlo 
způsobili, vrátil, něco z bolesti dějin na sobě ponesu. Ona ochota, to kreativní 
napětí dějin na sobě nést, je pro mě tím nejvlastnějším významem kříže. Ale 
opět bych rád zdůraznil: Ježíš naplňuje, co se naučil od svých židovských 
předků, od židovských proroků, kteří říkali, že židovský národ má být 
v historii kvasem; znamená to, že je učili novému způsobu...  

Z přednášky františkánského kněze Richarda Rohra v Praze v r. 2003

Nejvlastnější význam kříže 
Dokončení ze str. 1
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Co považujete za největší problémy současné mladé generace?

ANKETA

Ze mého úhlu pohledu ano. Nemusí se jednat o členství 
v církvi, ale zájem sdružovat se, o společenství lidí, kteří 
mají stejné hodnoty, které se vyznačují hlavně tím, že 
jsou trvalé a bezpečné. Dřív jsme je nacházeli v běžném 
přátelství, v klukovských paktech, v holčičích sester-
stvech, prožívali jsme to ve svém dětství, ale dnes je svět 
tak diferencovaný. Najít pevné klidné místo, které by 
bylo zároveň bezpečné, je těžké. 
 
Na závěr mám asi hodně obecnou otázku, ale co byste 

poradil lidem, kteří nyní prochází existenciální krizí? 
Je nezbytné, aby stát zpřístupnil více psychosociální 
péči a výrazně zvýšil její dostupnost, její situace je aktu-
álně tristní. Zejména v dětské psychiatrii a psychologii. 
To není kritika. Každý lékař, psycholog dělá, co může. Ta 
péče je ale nedostatečná a velmi špatně dostupná.  
Zároveň dovolme našim dětem být dětmi, dejme jim 
šanci a čas si dětství užít, přirozeným způsobem dozrát, 
rozpoznat destruktivní vzorce svého chování. Nevy-
víjejme na ně tlak. Oni se „nenajdou“ a pak trpí krizí.  

Za rozhovor děkuje Ondřej Syrový

Martin Kopecký,  
farář NO Blansko  
Popravdě, fandím mladým. Chci na 
každém z nich vidět to nejlepší. 
Jejich největším problémem je, že 
my, jejich rodiče, máme tisíce 
povinností, abychom udrželi rychlé 
tempo dnešní doby, a nemáme na ně 
pořádně čas. Mladí potom pořád 
koukají do mobilu a my jim to ještě 
vyčítáme. Bohu díky za každého 

člověka, který se na úkor vlastního 
blahobytu věnuje mladým. Nečeká 
vděk a okamžité ovoce. Ovoce těch, 
kdo se věnovali mladým v naší církvi 
před sedmdesáti lety, nese církev 
dnes. Prostě sloužit nesobeckou 
Ježíšovou láskou. 
 
Stanislav Kubín 
Už jenom zadání „Největší problémy 
současné mladé generace“ svádí 
k určité paušalizaci ve stylu „to za 
našich mladých let…“, což považuji 
za velkou chybu. Každá mladá 
generace, ať už to byla ta moje (je mi 
81) či mých rodičů, prarodičů, měla 
vždy svoje svébytné problémy, které 
vyplývaly ze složení společnosti, 
pravidel této společnosti a jejich 
působení, ale vždy, vždy to byl 

především vliv rodičů, rodiny, školy 
a nejbližších přátel a známých. Stále 
platilo a platí ono okřídlené „Co jste 
vy, byli jsme i my a co jsme my, 
budete i vy“ a to ve všech směrech, 
ať už se tomu mladí vzpouzejí, opo-
nují, že oni zcela určitě ne, oni tako-
ví nebudou. Občas mi to připomene 
některé z mých dětí „…jsi celý 
děda“ – rozuměj, můj otec… A vím, 
že ani nikde jinde to není jiné. 
Problémy velké části současné 
mladé generace vidím ve značné 
přesycenosti informacemi (nikoli 
znalostmi, v tom je rozdíl), v pře-
svědčení o svých nezadatelných prá-
vech a svobodě, kterou mají mnozí 

za bezbřehou. Často a rádi o této 
svobodě hovoří, méně či nikoliv pak 
o povinnostech. Další problém, 
který vidím u mnohých mladých, je 
jejich nezakotvenost, na čemž mají 
obrovský podíl rodiče, kteří svým 
potomkům nedokázali (nechtěli?) 
včas sdělit, že existují i mantinely. 
Že svoboda nemůže být bezbřehá... 
Po listopadovém převratu v mnoha 
rodinách převládl ve vztahu k dětem 
jakýsi „umetací syndrom“, tendence 
umetat svým potomkům cestu 
životem natolik, až mnozí z nich 
nabyli pocit, že vše, co si zamanou, 
je možné. Už žádné mantinely, 
všechno se může a žádná pravidla 
nesmí ovlivňovat „harmonický roz-
voj osobnosti dítka…“ Trend, který 
se v tom špatném často vrací jako 
bumerang. Avšak – setkal jsem se se 
spoustou mladých lidí velice dobře 
orientovaných a zakotvených v hod-
notách, které společnost posunují 
správným směrem. Vědí, že existují 
mantinely (pravidla), které nelze 
překračovat, a žijí tak.  
Sumou – nevím, zda jde o ten nej-
větší problém, ale každopádně se 
jedná mimo jiné i o (ne)schopnost 
orientovat se v hluku dnešního světa, 
(ne)selektovat přemíru informací, 
podnětů a také vědět, že svoboda je 
vždy vyvažována povinnostmi, jinak 
se stává anarchií. A dále ještě – a to 
parafrázuji A. de Saint-Exupéryho, 
schopnost přijmout odpovědnost 
nejen za sebe a své činy, ale i za své 
okolí. 
 
Tomáš Novák,  
Úřad Ústřední rady CČSH 
Ono je těžké generalizovat, je příliš 
mnoho lidí v odlišných situacích, jed-
ni mají například již od mládí finan-
ční zajištění díky svým předkům, jiní 
na nějaké větší ekonomické jistoty 
dosahují jen těžko. Myslím, že právě 
rozevírající se nůžky mezi bohatými 
a chudými jsou jedním z vážných 
problémů neblaze zasahující celou 
společnost – v nouzi o dostupné 
bydlení hlavně mladé. Ekonomická 
nejistota zasahuje do možného včas-

ného založení rodiny, odkládání pak 
vede k větším problémům zdárného 
početí a odnošení zdravých dětí. Spo-
lečnost je komplexním systémem. 
Nerovnováha na jednom místě způ-

sobuje potíže v dalších oblastech. 
 
Rafaela Friess,  
farářka NO Tuchoměřice 
Jedním z problémů, kterými se dneš-
ní, nejen mladá, generace zabývá, je 
klima. Změny klimatu způsobené 
lidskou činností mají velký vliv na 
život na zemi. Extrémní počasí, zá-

plavy, rozmáhající se tropické ne-
moci v Evropě, požáry, horka, su-
cha. Dalším problémem je tlak spo-
lečnosti na dosažení úspěchu. Dnešní 
média nám předkládají ideály úspě-
chu, krásy a bohatství, což může vést 
k pocitu neuspokojení, neúspěchu. 
Tím vzniká další problém, otázka 
duševního zdraví. Stres, náročné 
pracovní podmínky se musí skloubit 
s osobním životem. 
 
Marika Zvardoň 
farářka NO Praha 2 – Vyšehrad 
Report Národního institutu dušev-
ního zdraví nedávno ukázal, že děti 
a adolescenti trpí úzkostmi a depresí 
v alarmující míře, s téměř 40 % 
postižených mezi studenty středních 
škol. Mezi hlavní faktory, které 
přispívají k těmto problémům, patří 
vysoká úroveň stresu a úzkosti mezi 

rodiči, která se může přenášet na 
děti, tlak ve škole, problémy ve 
vztazích s vrstevníky, včetně obtíží 
s navazováním přátelství, znepo-
kojující zprávy v médiích. Vní-
mám, že současná mladá generace 
je navíc často odtržena od reality 
i kvůli sociálním sítím. Odtržena je 
i od většího kontaktu s přírodou, 
která nás ve své zdravé podobě 
může posilovat a učit stát pevně na 
nohou. Dětem chybí zdravá sebe-
důvěra a způsob nalezení vlastní 
identity i místa „zde na Zemi“. 
Někdy těžce hledají, kam patří v ro-
dině, mezi přáteli, ve svém životním 

směřování, povolání, a někdy si 
nejsou ani jistí, že jsou vítány nebo 
chtěny, uznávány a milovány. Křes-
ťanská společenství zde mohou být 
nápomocna. Mohou nabídnout las-
kavé, láskyplné prostředí, které je 
neodsuzuje, ale přijímá. Ukázat sílu 
víry i Božího milosrdenství. Církve 
by také měly dát k dispozici jasný 
morální etický kompas, který by 
mohl mladým pomoci navigovat se 
v životních rozhodnutích... 
 
Ondřej Syrový, speciální pedagog, 
redaktor Českého zápasu 
Jako největší bolest tohoto století 
vnímám pocit osamění. Vlivem 
hektické doby zanedbáváme osobní 
životy a v těžkých životních chví-
lích nemáme oporu. I z tohoto dů-
vodu se zvyšuje poptávka po psy-
chologických a psychiatrických 
službách. Mladá generace má pro-

blém nacházet životní směr a žije 
ve strachu, zda je dostatečně ambi-
ciózní. To již bohužel vychází z ro-
dinné výchovy, kdy je na ně vyvíjen 
tlak, jak lukrativně by měli jednou 
pracovat a co všechno v životě do-
kázat. Mnoho rodičů vidí smysl ži-
vota v jisté společenské prestiži a ne-

ohlíží se na to, že jejich děti vnímají 
svět jinak a společenská prestiž ne-
znamená spokojený život.  

Za odpovědi děkuje redakce 

Dokončení ze str. 1

V DEVATENÁCTI DOSPĚL OD DROG  
K LITERÁRNÍ CENĚ 
 
Oliver Lovrenski je chorvatsko-norského původu, syn známého norského 
básníka Håvarda Rema. Jeho kniha „Da vi var yngre“, v  anglickém 
překladu nazvaná „Back in the Day“ (Zpět do minulosti), zobrazuje 
brutální mládí v Oslu prostřednictvím skupiny chlapců, kteří se zapojují 
do světa drog, násilí, zbraní a  zločinu. Lovrenski prožil v  takovém 
prostředí drsnou minulost, napsal o tom knihu, pro kterou zvolil městský 
osloský dialekt mísící norštinu s  chorvatštinou a  somálštinou. Jeho 
román získal nejvyšší norské literární ocenění Brage Prize a Lovrenski se 
stal za pětasedmdesátiletou historii jeho nejmladším laureátem. 
„Viděl jsem je umírat, viděl jsem je naživo, nikdy jsem ale neviděl 
jejich příběh popsaný. Jsem rád, že se román stal úspěšným. Znamená 
to, že příběh naší generace se bude vyprávět a zůstane v paměti, dokud 
vzpomínky nevyblednou,“ říká mladý autor v  rozhovoru pro britský 
literární web The Bookseller. 
Knihu zmiňujeme pro upřímnost a  sílu mladého autora skoncovat 
s  drogou prostřednictvím psaní jako psychoterapie a  zejména pevné 
vůle. K tomu Oliver Lovrenski říká: „Když mi bylo patnáct, viděl jsem 
půl tuctu předávkovaných lidí. Viděl jsem svého přítele s namodralými 
rty. To člověka zcela změní. Pochopil jsem, že neexistuje cesta ven 
a myslel jsem, že umřu. Když mi bylo šestnáct, ani jsem nepomyslel, že 
se dožiju svých sedmnáctin. Po několika neúspěšných pokusech přestat 
s drogami jsem se rozhodl být výjimkou potvrzující pravidlo a doopravdy 
z  kruhu vypadnout. Musel jsem se svým dosavadním okolím přerušit 
kontakt. To byla ta nejtěžší volba, kterou jsem udělal. Odřízl jsem se 
od lidí, které jsem viděl jako bratry, kluky, které jsem miloval. Byli jako 
moje rodina.“ Pak Oliver Lovrenski dodává: „Nechme stranou moji 
knihu, zapomeňme na moji kariéru. Největší výhrou je, že si věřím. 
Mohu již spát s vypnutým mobilem a nemusím být ve střehu. Některé 
dny jsem snad i šťastný a  to je nejdůležitější. Zůstává ve mně ještě 
spousta tmy, bolesti. Bez ohledu na to každý den vstávám, cvičím, 
pracuji, jím a dělám, co je potřeba.“ Literární práva na knihu byla již 
prodána do patnácti zemí světa, doufejme, že i do Česka.  red

Psychoterapeut Tomáš Feifer... 

Sociologové o přenosu religiozity z rodičů na děti  
Přetrvávání religiozity ve společnosti se odvíjí od možností její 
reprodukce mezi generacemi. Člověk se nerodí s  předem danými 
názory, hodnotami, postoji či sociálními rolemi, ale přichází k nim 
v  procesu primární socializace, během něhož si osvojuje již dříve 
objektivizovaný „svět“. Úspěšnost této reprodukce zásadním 
způsobem ovlivňuje míru religiozity v dalších generacích. Předávání 
náboženské víry z rodičů na děti ovšem závisí na řadě faktorů. Patří 
k  nim například intenzita náboženského přesvědčení rodičů nebo 
náboženská homogamie/heterogamie rodičů. Sňatek mezi osobami 
odlišného náboženského vyznání snižuje šanci na účinný přenos 
z  rodičů na dítě. Některé výzkumy odhalují také vliv prarodičů 
(zejména babiček), ačkoli nižší než přímý vliv rodičů a  vzájemné 
posilování tohoto vlivu, pokud jsou prarodiče i  rodiče silně věřící. 
Socializační procesy ve 2. polovině 20. století představují (pozdně) 
moderní společnosti, k  jejichž konstitutivním charakteristikám patří 
zvyšující se rychlost socio-kulturních změn, limitující možnosti mezi-
generačního přenosu a podporující fragmentarizaci tradičních sociálních 
pout a kulturní paměti. Mladší generace již necítí takový závazek pře-
dávání náboženské víry svým dětem, jako tomu bylo u starších generací.  
K těmto závěrům dospěli sociologové ve světě. Na ně navazují čeští ko-
legové, kteří se religiozitou u nás zabývají. Zajímavé nformace, které 
publikovali ve své studii o tzv. náboženské transmisi, přineseme v jednom 
z následujících čísel. red 
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V pondělí 11. 3. bylo v Husově sboru v pražských Dejvicích bohoslužbou 
Církve čs. husitské, kterou vedl pražský biskup David Tonzar a přednostka 
Odboru pro ekumenu a  vnější vztahy Hana Tonzarová, zahájeno jednání 
GEKE (Společenství evangelických církví v Evropě, jehož je CČSH členem).  
V závěru bohoslužby přivítal účastníky br. patriarcha Tomáš Butta. Většina 
z nich zakusila Farského liturgii poprvé, k dispozici měli překlad do němčiny 
a angličtiny, na závěr vyjadřovali svůj obdiv a nadšení. Jednání probíhalo 
v prostorách Úřadu ústřední rady, tématem byla Demokracie a církev. red

 Z ekumeny

Květná neděle

Sešlo se nás v Chýnově 9. března šestnáct a oproti 
původnímu rozvrhu (10 – 16 h) jsme tu byli do 21 hodin. 
Nakonec jsme si už v menším počtu, šesti, vyslechli celé, 
výklady a modlitbami nepřerušované 
Janovy pašije J. S. Bacha za svitu 
jediné svíčky na stolu Páně – a to bylo 
vyvrcholení i duchovní obnovení se 
v pravém slova smyslu. A pak jsme se 
na farní zahradě dívali na oblohu, 
souhvězdí, hvězdy a hledali zelenou 
kometu, která by měla být nyní 
viditelná pouhým okem...  
Bratr farář P. Michal Pulec si s sebou 
přivezl výtečnou techniku a když jste 
zavřeli oči, měli jste pocit, že celý 
velký orchestr starých nástrojů tu sedí 
před vámi i s dětskými chlapeckými 
pěveckými sbory, smíšenými sbory 
a sólisty – prostě znělo to úžasně! 

Během setkání jsme absolvovali: 
- Krátké uvedení do života skladatele a vzniku skladby 
- Výklad biblického textu Janových pašijí 

- Poslech jednotlivých částí díla  
- Rozjímání při poslechu 
- Setkání s věřící duší v hudbě 
A domluvili jsme se s páterem Micha-
lem na další hudební duchovní obnově 
s hudbou Gustava Mahlera, protože se 
mu mezi námi moc líbilo.  
Příští akce Ateliéru HILDEGARDIS 
bude 11. 5. od 13,30 hodin s farářem 
ČCE v penzi a také včelařem  
– Ondřejem Soběslavským, který nám 
bude vyprávět o své životní pouti 
a společně si i zamuzicírujeme.  
Za Ateliér Hildegardis – ekumenický 
prostor tvořivé spirituality vás zdraví 

K. M. Lukasová

TÉMATEM TEOLOGICKÉHO FÓRA KŘESŤANSTVÍ - ISLÁM 2024 VE STUTTGARTU 
BYLA UMĚLÁ INTELIGENCE 
V roce 2024 neslo Teologické fórum křesťanství a islám trefný podtitul 
„Vše spočítáno?“. Na první pohled to může být provokativní otázka. Co 
má společného nauka o Bohu s matematickými postupy? Pokud se 
zájemce o současnou německou, rakouskou a švýcarskou teologii začte 
do programu detailněji, všechno je hned jasné. Tématem totiž byla 
reflexe problémů, které před společnost staví umělá inteligence. 
Digitální transformace světa okolo nás s novými technologickými 
možnostmi nabírá na rychlosti. Na tuto skutečnost je potřeba reagovat 
nejen v oblasti technických a přírodních věd. Neovlivní pouze badatelskou 
práci napříč obory, ale také náboženskou praxi a komunikaci. Proto se na 
začátku března sešlo ve Stuttgartu přibližně osmdesát kolegyň a kolegů 
z oblasti teologie, filosofie a religionistiky. 
Jak shrnout klíčové otázky, kterým se diskutující po tři dny věnovali? Pro 
teologickou antropologii jsou transhumanistické vize lidstva výzvou. 
Technologická vylepšení naší zranitelné tělesnosti je potřeba vnímat ve světle 
lidské touhy po spáse a úspěšném životě. Sám jsem byl překvapen, jak mě 
jako římského katolíka a religionistu zároveň toto téma zaujalo. Především 
diskuze s Chrisem Hewerem, která následovala po sunnitských a evan-
gelických příspěvcích, byla obohacující. Podle účastníků konference je nutné 
vystihnout spojitost nových technologií se stávajícími sociálními a globálními 
nerovnostmi a nespravedlností. S tím pak souvisí změny v etických otázkách 
spojených s odpovědností v procesu automatizace, robotizace a využití umělé 
inteligence. Po zmínce přednášejícího Alexise Fritze jsem si vzpomněl na práci 
mého katedrového koledy Daniela Novotného v etické komisi pro posuzování 
otázek spojených s provozem automatizovaných a autonomních vozidel. Opět 
to může být pro někoho překvapující, ale i na Ministerstvu dopravy České 
republiky působí etická komise. 
Druhý den odpoledne jsem si zvolil seminární skupinu zaměřenou na digitální 
náboženskou praxi. Měl jsem k tomu dobrý důvod, protože jednou 
z přednášejících byla Ayşe Almıla Akcaová z University Innsbruck. 
Dlouhodobě se odborně zajímám o muslimské komunity v západní Evropě 
a kolegyně patří v německém a rakouském kontextu k předním odbornicím na 
tuto problematiku. Období covidové pandemie postavilo mnoho společenství 
před zcela nové výzvy. Z různých důvodů nebylo delší dobu možné pořádat 
pravidelné modlitby v sálech mešit. Rozvinul se zcela nový způsob digitální 
komunikace mezi duchovními a řadovými členy spolků. Otázkou zůstává, co 
z toho bylo jen provizorním řešením, a co bude naopak běžně využíváno 
i v budoucnosti. A také zde hraje roli, jak do celé problematiky praktického 
využití těchto moderních technologií doslova promlouvá umělá inteligence. 
S digitálním a bezprostřednějším přístupem k náboženskému obsahu souvisí 
nové možnosti jeho hodnocení ze strany věřících. Tím se ale zároveň mění 
základní struktury předávání autenticity a autority v kontextech náboženské 
komunikace. Pak je to aktuální výzva pro křesťanské i muslimské teology. 
Musí se vyrovnat s tím, že náboženští aktéři mají novou roli v digitální 
sociální transformaci. Opět jsem si při debatách vzpomněl na svoje české 
kolegyně a kolegy, kteří se této široké problematice věnují již delší dobu. 
Pokud vás téma zaujalo, na webových stránkách fóra si můžete projít anotace 
hlavních přednášek a seminárních skupin. Do Stuttgartu jsem přijížděl 
s určitou skepsí k probírané problematice. Odborně se jí totiž blíže nevěnuji 
a kontext znám spíše zběžně – asi jako každý běžný uživatel moderní techniky 
určené pro komunikaci v sociálních sítích atd. Odjížděl jsem s mnoha 
zajímavými impulzy pro svou další práci. A tak je to s Teologickým fórem 
křesťanství – islám pokaždé. Martin Klapetek, zdroj: info.dingir.cz

PRO DĚTI A MLÁDEŽ

Setkání mladých v Hradci   
Milé sestry, milí bratři, přijměte pozvání na setkání u nás 
v Hradci! Jak už název (viz plakátek níže) napovídá, na 
své si přijdou milovníci sladkého, ale ani o slané nebude 
nouze, pohodlí vytopené diecéze a fary na chvíli vystřídá 
taky troška chladu, útulnost města zase na chvíli zastoupí 

laskavost přírody, akční i rozvážné hry doplní zpívání 
s kytarami, ale hlavně – příležitost užívat si Boží 
přítomnost v radosti a veselí společně s přáteli byste si 
neměli nechat ujít za žádných okolností! Vítáni jsou 
husité i nehusité z KH diecéze i odjinud!  
Těší se na vás  

Jana, Pavel, Emilka, Pepi, Matěj a Honza

 Zprávy

Poslední postní neděli si připomínáme Ježíšův vjezd do Jeruzaléma na oslátku. Jistě již tušíte, že vaším úkolem 
bude najít pět rozdílů mezi oběma obrázky.

(Řešení z minulého čísla: Následovat.) Jana Krajčiříková

Exercicie s Janovými pašijemi J. S. Bacha  
v Ateliéru Hildegardis - Tvrzi víry CČSH v Chýnově


